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WIADOMOSCI
Z RATUSZA

SOLECKIÈ

Kolejny numer
Soleckich

Wiadomości z Ratusza
ukaże się

12 stycznia 2024 r.

Prządek
obrad

Na 15 grudnia zaplanowano 77. sesję 
rady miejskiej z następującym porządkiem 
obrad:

ŘPodjęcie uchwały w sprawie uchwalenia 
budżetu Gminy Solec Kujawski na 2024 rok.

ŘPodjęcie uchwały w sprawie wieloletniej 
prognozy finansowej Gminy Solec Kujawski na 
lata 2024 – 2043.

ŘPodjęcie uchwały w sprawie udzielenia 
Powiatowi Bydgoskiemu pomocy finansowej 
na prowadzenie ośrodka zamiejscowego 
rejestracji pojazdów w siedzibie Urzędu 
Miejskiego w  Solcu Kujawskim.

ŘP o d j ę c i e  u c h w a ł y  w  s p r a w i e 
przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego terenu 
„ul. Ks. Piotra Skargi – ul. Targowa” w Solcu 
Kujawskim.

ŘP o d j ę c i e  u c h w a ł y  w  s p r a w i e 
przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego terenu 
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Dokończenie na str. 3

Niech Święta
Bożego Narodzenia,

będą rodzinne, radosne
i wyjątkowe.

Niech ich magia trwa
w nieskończoność.

Szczęście i pomyślność 
niech Państwa nie opuszczają 

w nadchodzącym
Nowym Roku.

BURMISTRZ

PRZEWODNICZĄCY

RADY MIEJSKIEJ

P o  p r z y j ę c i u  p o r z ą d k u  o b r a d , 
z wycofanym na wniosek burmistrza 
projektem uchwały dotyczącym pokrycia 
części kosztów gospodarowania odpadami 
komunalnymi z dochodów własnych 
gminy, niepochodzących z pobranej opłaty 
z a  g o s p o d a r o w a n i e  o d p a d a m i 
k o m u n a l n y m i  i  p r z e ł o ż e n i u  j e g o 
rozpatrzenia na następną sesję, radni 
przystąpili do realizacji kolejnych punktów.

P ie rwszym by ło  sp rawozdan ie 
z działalności burmistrza w okresie od 16 
września do 21 listopada br. W tym punkcie 
burmistrz Teresa Susbtyk poinformowała 
o  n a j w a ż n i e j s z y c h  d z i a ł a n i a c h 
p o d e j m o w a n y c h  p r z e z  g m i n ę . 
W omawianym okresie przyjęto parametry 
niezbędne do opracowania projektu 
budżetu na 2024 r., który był przedstawiony 
radzie. W części sprawozdania poświęconej 
inwestycjom, burmistrz mówiła o budowie 
dróg na Osiedlu Leśnym. Ze względu na 
bardzo wysokie koszty, przekraczające 
pierwotne założenia, będzie wykonana 
tylko ul. Wiejska. Ta inwestycja powinna 
zakończyć się na początku 2025 r. 
Niesprzyjające warunki atmosferyczne 
spowodowały, że nie można było wylewać 
asfaltu na ul. Kujawskiej i ścieżce 
rowerowej wzdłuż ul. Leśnej. Gmina 
wnioskowała o dofinansowanie z Polskiego 
Ładu na budowę dróg w rejonie ul. 
Kujawskiej i kolejnych na Osiedlu Leśnym, 
jednak go nie uzyskała. Nadal są kłopoty 
z odnowieniem elewacji budynku szkoły 

muzycznej. Kilkakrotnie wnioskowaliśmy 
o dofinansowanie, jednak bez rezultatu. 
Udało się jedynie uzyskać 140 tys. zł na 
remont ogrodzenia. Po zamontowaniu 
klimatyzacji, w grocie solnej jest już 
odpowiednia temperatura. Dwa miliony 
siedemset tysięcy złotych dotacji gmina 
otrzymała na budowę oświetlenia na 
Osiedlu Leśnym. Pierwszy etap obejmował 
budowę nowego oświetlenia, drugi – 
wymianę opraw oświetleniowych na 
energooszczędne i doświetlenie niektórych 
fragmentów ulic. Po rozstrzygnięciu 
kolejnego przetargu na wykonanie tężni na 
skwerze Hedy-Szarego koło muzeum, 
prace się rozpoczęły, a ich zakończenie 
przewiduje się na 30 kwietnia 2024 r. 
Gmina uzyskała zgodę na zmianę zakresu 
prac pierwszego etapu zagospodarowania 
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Dyżury aptek

Do 17 GRUDNIA
„Pod Lwem” (ul. Leśna 2)

18 - 24 GRUDNIA
„Leśna” (ul. Leśna 19)

25 - 30 GRUDNIA
„W Przychodni” (ul. Powstańców 7a)

1 - 7 STYCZNIA
„Wracam do Zdrowia” (ul. Leśna 12)

8 - 14 STYCZNIA
„Pod Orłem” (ul. 23 Stycznia 12)

Nowa organizacja
ruchu drogowego

J e s z c z e  w  t y m  m i e s i ą c u ,  p o 
zakończeniu inwestycji obejmującej  
budowę ścieżki rowerowej wzdłuż drogi 
wojewódzkiej - ul. Leśnej, zostaną 
wprowadzone zmiany w organizacji 
ruchu drogowego na odcinku od sklepu 
POLO MARKET do drogi krajowej nr 
10.

Między innymi:
- w poprzek podporządkowanych dróg 

gminnych zostaną wyznaczone przejścia 
i przejazdy rowerowe,

- zostanie zlikwidowany przejazd dla 
r o w e r z y s t ó w  w  p o p r z e k  d r o g i 
wojewódzkiej przy sklepie ŻABKA, 

- przy ul. Jesionowej na odcinku od ul. 
Modrzewiowej w kierunku ul. Leśnej 
z o s t a n i e  w p r o w a d z o n y  r u c h 
jednokierunkowy z zakazem wjazdu na 
drogę wojewódzką,

- ul. Ks. Jana Pelikanta pozostanie 
drogą dwukierunkową z zakazem wjazdu 
od drogi wojewódzkiej,

- zostaną umieszczone znaki STOP 
w rejonie ul. Nadbornej, Kasztanowej i Ks. 
Jana Pelikanta. 

Prosimy o zwracanie uwagi na zmianę 
organizacji ruchu i stosowanie się do 
nowego oznakowania. Pamiętajmy aby nie 
jeździć „na pamięć”. 

Nie zmienia się stawka opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi 
u i s z c z a n e j  p r z e z  w ł a ś c i c i e l i 
nieruchomości, na których zamieszkują 
mieszkańcy.

W 2024 r. wynosi ona 38 zł na osobę 

miesięcznie, czyli tyle samo co w 2023 r. 
Obowiązują również te same terminy 
płatności: I kwartał do 15 marca, II kwartał 
do 15 czerwca, III kwartał do 15 września, 
IV kwartał do 15 grudnia.

W  z w i ą z k u  z  z a c h o w a n i e m 
dotychczasowej stawki opłaty,  do 
właścicieli nieruchomości nie będą 
wysyłane zawiadomienia o wysokości 
opłaty. Nadal obowiązują zawiadomienia 
wystawione na 2023 r.

Wszelkie zmiany mające wpływ na 
wysokość opłaty, np. zmiana liczby osób 
związana z przeprowadzką, narodzinami 
dziecka, zgonem mieszkańca, itp. należy 
zgłaszać w terminie do 10 dnia miesiąca 
następującego po miesiącu, w którym 
nastąpiła zmiana danych, będąca podstawą 
ustalenia wysokości należnej opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi. 
Jeżeli więc zmiana nastąpiła w styczniu, 
należy ją zgłosić w terminie do 10 lutego.

Stawka opłaty
bez zmian

Pani Marii Konopie wyrazy szczerego 
współczucia z powodu śmierci

Teściowej

składają

Współpracownicy ze Szkoły 
Podstawowej nr 4 w Solcu Kujawskim

Wyróżnieni
solecczanie

Urząd będzie nieczynny w poniedziałek 
8 STYCZNIA 2024 R. Tak mówi zarządzenie 
podpisane przez burmistrz Teresę Substyk 

8 grudnia. Decyzja ta wynika stąd, że w myśl 
przepisów Kodeksu Pracy i ustawy o dniach 
wolnych od pracy, za Święto Trzech Króli 
przypadające  w sobotę  6  s tyczn ia , 
pracownicy mają otrzymać w zamian inny 
dzień wolny. Z kolei Miejsko - Gminny 
Ośrodek Pomocy Społecznej  będzie 
nieczynny 5 stycznia.

Urząd będzie
nieczynny

Związek  Ocho tn iczych  S t raży 
Pożarnych RP Województwa Kujawsko-
P o m o r s k i e g o  ś w i ę t o w a ł  s w o j e 
d w u d z i e s t o p i ę c i o l e c i e .  J e d n y m 
z członków założycieli i członkiem 
zarządu był długoletni naczelnik soleckiej 
OSP Zbigniew Wiśniewski, który znalazł 
się w gronie strażaków uhonorowanych 
przez marszałka Piotra Całbeckiego 
medalami Unitas Durat Palatinatus 
Cuiaviano-Pomeraniensis. Z. Wiśniewski 
od trzech lat jest honorowym członkiem 
zarządu ZOSP RP WK-P.

mmm
W  l i s t o p a d z i e  z a k o ń c z y ł  s i ę 

ogólnopolski  plebiscyt  medyczny 
Hipokrates Roku 2023. Jakub Ciesielski – 
s tomatolog pracujący w soleckiej 
przychodni Solmed, w plebiscycie tym 

zajął I miejsce w naszym powiecie oraz 
drugie w województwie w kategorii 
s t o m a t o l o g .  D o  t e g o  p l e b i s c y t u , 
p r o w a d z o n e g o  p o d  p a t r o n a t e m 
N a r o d o w e g o  F u n d u s z u  Z d r o w i a , 
pracowników ochrony zdrowia zgłaszają 
pacjenci.

Serdeczne podziękowania
ks. Proboszczowi Andrzejowi Stachowiczowi, 

Zakładowi pogrzebowemu, rodzinie, 
delegacjom, pracownikom i uczestnikom 
Środowiskowego Domu Samopomocy, 

sąsiadom i znajomym oraz wszystkim, którzy 
łącząc się z nami w bólu uczestniczyli 

w ostatniej drodze naszej kochanej
Mamy, Teściowej, Babci

Śp. Genowefy Konopy

składa
Jerzy Konopa z rodziną 

Pragnę serdecznie podziękować

Panu MARKOWI MAŁECKIEMU 
Prezesowi Grupy Kapitałowej SOLBET

za wsparcie finansowe udzielone mojej 
mamie Genowefie Konopie w trakcie jej 

choroby.

Jerzy Konopa
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„Powstańców – teren południowo-wschodni 
część I” w Solcu Kujawskim.

ŘP o d j ę c i e  u c h w a ł y  w  s p r a w i e 
przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego terenu 
„Powstańców – teren południowo-wschodni 
część II” w Solcu Kujawskim.

ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
uchwa ły  w  sp rawie  t rybu  i  sposobu 
powoływania oraz odwoływania członków 
Zespołu Interdyscyplinarnego w Solcu 
Kujawskim.

ŘPrzyjęcie planów pracy komisji stałych 
Rady Miejskiej na 2024 rok.

ŘWolne głosy i wnioski.
Początek posiedzenia o godz. 12.00. 

Dokończenie ze str. 1

Dokończenie ze str. 1

Prządek
obrad

LXXVII SESJA RM

Piękny  i  u jmu jący  wys t ęp  dz i ec i 
z Przedszkola Publicznego nr 1 „Promyczek” 
w Solcu Kujawskim rozpoczął wieczór 
andrzejkowy, podczas wydarzenia pn. 
„Andrzejkowy MIX” zorganizowanego w dniu 
30 listopada 2023 r. w Soleckim Centrum 
Kultury. Zgromadzona widownia mogła 
podziwiać dzieci zarówno w śpiewie, recytacji 
jak i tańcu, a wszystko to w duchu patriotyzmu i 
przywiązania do Ojczyzny. Sprawczynią tego 
pięknego widowiska była Elżbieta Krawczun, 
n a u c z y c i e l  w  g r u p i e  s z e ś c i o l a t k ó w 

w przedszkolu „Promyczek”, która wraz 
z dziećmi przygotowała piękny koncert 
patriotyczny, a dzieci wykazały się wręcz 
fenomenalną pamięcią i dużym poczuciem 
rytmu. Pięknie zaprezentowały się w słynnym 
wa lcu ,  na jba rdz i e j  znanym motywie 
muzycznym z filmu „Noce i dnie”. 

Przedszkole Publiczne nr 1 „Promyczek” 
już od kilku lat poprzez lekcje rytmiki propaguje 
taniec i muzykę jako formę wychowania przez 
sztukę dzieci w wieku przedszkolnym. Dzięki 
rytmice, dzieci uczą się wewnętrznego 
zdyscyplinowania i współdziałania w zespole, 
co można było podziwiać podczas występu. 
Program artystyczny zaprezentowany przez 
najmłodszych pokazał jak bardzo ruch 
i aktywność jest potrzebna w każdym wieku. 

Dokończenie na str. 8

Andrzejkowy
miks pokoleń

terenów po byłej nasycalni. W jego ramach 
powstanie skatepark. Dofinansowanie 
z budżetu państwa wynosi 4,3 mln zł. 
Najpierw będzie ogłoszony przetarg na 
opracowanie programu funkcjonalno – 
u ż y t k o w e g o ,  k t ó r y  p o z w o l i  n a 
przygotowanie dokumentacji przetargowej. 
W przyszłym roku ma zostać ogłoszony 
przetarg na zagospodarowanie terenów 
nadwiślańskich. Są na to pieniądze 
zagwarantowane w ZIT (Zintegrowane 
Inwestycje Terytorialne). Burmistrz 
omówiła jeszcze pozostałe zagadnienia jak 
planowanie przestrzenne, gospodarka 
komunalne, edukacja, pomoc społeczna.

P o  w y s ł u c h a n i u  s p r a w o z d a n i a 
Marzanna Szewczyk zapytała o przetarg 
na zakup ok. 7 h terenu na Parku 
Przemysłowym, problemy z płatnością 
w wysokości  ponad 8  mln z ł  oraz 
podpisaniem umowy z nabywcą. Z kolei 
Adam Michalak chciał się dowiedzieć, czy 
przewidziano kary za odstąpienie przez 
kupującego jeśli nie dojdzie do zawarcia 
umowy i czy ten termin już minął. 
Odpowiadając, burmistrz mówiła, że liczy 
na wpłatę tych pieniędzy, a jeśli firma się 
nie wywiąże, może stracić wadium 
w wysokości 700 tys. zł. Odpowiedzi 
zostaną też udzielone radnemu na piśmie. 
Skarbnik Alina Kowalska podkreśliła, że 
jeśli pieniądze za grunty wpłyną na konto, 
poprawią one sytuację finansową gminy.

W  k o l e j n y m  p u n k c i e  r a d n i 
przegłosowali zmianę budżetu. Jak 
wyjaśniła A. Kowalska, ogólna kwota 
dochodów zmniejsza się o 571 tys. zł, 
natomiast wydatki o 1,5 mln zł. W związku 
z tym zmalał deficyt do 842 tys. zł. 
W wyniku tej operacji milion złotych 
z o s t a n i e  p r z e z n a c z o n y  n a  s p ł a t ę 
wcześniejszych zobowiązań z tytułu 
kredytów. Urealniono także wielkości 
planowanych dochodów. Zmiany te 

spowodowały konieczność dostosowania 
Wieloletniej Prognozy Finansowej.

Następnym zagadnieniem były kwestie 
podatkowe. Projekty uchwał przedstawiła 
A. Kowalska. Jako pierwszą głosowano 
uchwałę o podatku od nieruchomości. 
W projekcie uchwały zaproponowane 
stawki są wyższe od obowiązujących 
w latach 2022 i 2023 o 15 proc., zgodnie ze 
wskaźnikiem cen towarów i  usług 
w pierwszym półroczu 2023 w stosunku do 
I półrocza roku 2022, ogłoszonym przez 
Główny urząd Statystyczny. Jak podkreśliła 
skarbnik, wzrost stawek podatku od 
nieruchomości spowoduje zwiększenie 
dochodów w celu zapewnienia realizacji 
zadań gminy wynikających z ustawy 
o samorządzie gminnym. Stawka podatku 
od gruntów pod prowadzenie działalności 
gospodarczej wyniesie w 2024 r. 1,07 zł 
(z  0 ,93  z ł )  za  m kw. ,  od  gruntów 
pozostałych – 0,54 zł (było 0,47 zł), 
gruntów objętych obszarem rewitalizacji 
3,68 zł (z 3,2 zł). Za m kw. budynków 
mieszkalnych stawka wyniesie 0,93 zł 
(z  0 ,81 zł) ,  w wypadku budynków 
związanych z prowadzeniem działalności 
gospodarczej zaproponowana stawka to 
26,81 zł  (z 23,31 zł) ,  zajętych na 
prowadzenie działalności gospodarczej 
w zakresie  obrotu kwalifikowanym 
materiałem siewnym 13,09 zł (z 11,38 zł), 
p o z o s t a ł y c h ,  w  t y m  z a j ę t y c h  n a 
prowadzenie  odpła tne j  s ta tu towej 
działalności pożytku publicznego przez 
organizacje pożytku publicznego – 9,18 zł 
(z 7,98 zł). Podatek od budowli – 2 proc. 
Podobnie, jak w wypadku podatku od 
nieruchomości, założono 15 proc. wzrost 
podatku od środków transportowych. Rada 
obniżyła średnią cenę skupu żyta będącą 
podstawą do ustalenia podatku rolnego na 
rok 2024 z 89,63 zł do 65,00 zł średniej ceny 
skupu żyta. Zatem od hektara gruntów 
gospodarstw rolnych stawka wyniesie 
162,5 zł, a dla gruntów pozostałych – 325 zł.

W kolejnej uchwale radni ustalili 
wysokość ekwiwalentu dla strażaków OSP. 
Będzie on wynosić 27 zł za godzinę 
w wypadku udziału w akcji ratowniczej 
oraz 13 zł za udział w szkoleniu lub 
ćwiczeniach i 13 zł za udział w szkoleniach 
dla kandydatów na strażaków. Radni 
wysłuchali również i przyjęli raport 
z  w ykonan i a  p rog ramów  och rony 
środowiska, określili szczegółowe warunki 
przyznawania i odpłatności za usługi 
opiekuńcze i specjalistyczne usługi 
opiekuńcze ustalając od 1 stycznia 2024 r. 
koszt za godzinę tych usług w wysokości 
45 zł.  Podwyższono też kryterium 
dochodowe uprawniające do udzielenia 
wsparcia w formie dożywiania w ramach 
wieloletniego rządowego programu 
„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-
2028 i uchwalono program osłonowy 
stanowiący podstawę do udzielania 
wsparcia w postaci posiłku, w wypadku 
niespełniania kryterium dochodowego. 
W związku ze zmianą przepisów konieczne 
b y ł o  p r z e k s z t a ł c e n i e  m i e s z k a ń 
chronionych wspieranych w mieszkania 
wspomagane oraz określenie zasad 
ponoszen ia  odp ła tnośc i  za  poby t 
w mieszkaniu wspomaganym.

W ramach wolnych głosów i wniosków 
A. Michalak zapytał przewodniczącego 
rady Bartłomieja Czakiego, czy ten 
zmienił miejsce zamieszkania i nie mieszka 
już w Solcu Kujawskim, co rodzi określone 
konsekwencje, i czy swoje soleckie 
mieszkanie wynajmuje. Przewodniczący 
wyjaśnił, że nadal zamieszkuje w Solcu 
Kujawskim. Ma dwa mieszkania, jedno 
w Bydgoszczy, gdzie opiekuje się swoim 
wujkiem, który ma 89 lat. Natomiast 
soleckiego mieszkania nie wynajmuje, 
a jedynie je udostępnił  uchodźcom 
z Ukrainy. Ma w nim nadal swoje rzeczy, 
klucze. Rodzina z Ukrainy zamierza 
n i e d ł u g o  w y j e c h a ć ,  w i ę c  o p u ś c i 
mieszkanie

Z.Stefański

LXXVI SESJA RM
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Solec na starej fotografii (27)

Widoczna na zdjęciu scena pojawiła się już w szóstym numerze naszej serii. 
Przedstawiona w tamtym odcinku fotografia została jednak wykonana od strony 
rynku. W tym wypadku fotograf wykonał zdjęcie z miejsca, w którym łączą się 
obecne ulice 23 Stycznia i 29 Listopada. W części centralnej widzimy grupę 
robotników podczas prac przy budowie kanalizacji na ówczesnej ulicy Marszałka 
Piłsudskiego. Pierwszy z prawej stoi, przyglądający się inwestycji burmistrz Solca 
Teofil Pepliński. Skupmy się jednak bardziej na widocznym po lewej stronie domu. 
Należał on do niemieckiej rodziny Gudellów. Co ciekawe, po powiększeniu napisu 
widocznego nad wejściem do sklepu (na prawo od balkonu) udało się odczytać napis: 
„Szczepan Os […]”. W tym czasie w Solcu sklep kolonialny prowadził Szczepan 
Ostrowski i to prawdopodobnie on wynajmował pomieszczenie w tym budynku. 
Warto jeszcze dodać, że mieszkańcem tego domu był także Florian Rakowski – 
solecki nauczyciel, zamordowany przez Niemców jesienią 1939 roku w tzw. Dolinie 
Śmierci w Fordonie. Historia budynku kończy się w 1945 roku, kiedy to został 
spalony przez żołnierzy Armii Czerwonej. W 1995 roku otwarto w tym miejscu nową 
siedzibę Poczty Polskiej. Prezentowana fotografia pochodzi z bogatej kolekcji 
pamiątek po przedwojennym soleckim fotografie – Bronisławie Krügerze, 
przekazanej do Muzeum Solca przez Kazimierza Stępnia.

Za oknami zima - okres szczególnie 
trudny również dla kotów, gdyż nierzadko 
szanse ich przetrwania zależą głównie od 
wrażliwości i odrobiny dobrej woli 
każdego z nas. Najważniejsze jest 
bezpieczne, ciepłe i suche schronienie 
z dostępem do wody i jedzenia, np. 
uchylone okienko piwniczne lub budka 
ustawiona w zacisznym miejscu posesji. 
Często w zimie widzimy wychudzone 
i zmarznięte koty, które nie mają gdzie się 
schronić, są bezradne wobec zjawisk 
meteorologicznych, chorują i głodują, 
wiele z nich umiera.

Jak każde zwierzę, kot potrzebuje 

miejsca, w którym znajdzie zabezpieczenie 
p rzed  n iekorzys tnymi  warunkami 
atmosferycznymi. Stworzenie kociego 

Zimą wolno żyjące koty liczą na 
naszą pomoc i wyrozumiałość .

azylu jest zasadne z uwagi na to, że 
zwierzęta te chronią nas przed plagami 
szczurów i myszy. Wyłapywanie kotów 
wolno żyjących w celu umieszczenia ich 
w schronisku jest łamaniem prawa. Koty 
mają prawo do życia na wolności 
w wybranym przez siebie miejscu.

Gmina apeluje do mieszkańców, 
z a r z ą d c ó w  i  a d m i n i s t r a t o r ó w 
nieruchomości o humanitarną postawę 
i zapewnienie miejskim kotom opieki 
i ochrony. Zgodnie z obowiązującym 
prawem zwierzęta wolno żyjące stanowią 
dobro ogólnonarodowe i powinny mieć 
z a p e w n i o n e  w a r u n k i  r o z w o j u 
i swobodnego bytu.

Obowiązek pomocy wolno żyjącym 
kotom wynika z ustawy o ochronie 
zwierząt oraz uchwały rady miejskiej 
w sprawie przyjęcia programu opieki nad 
z w i e r z ę t a m i  b e z d o m n y m i  o r a z 
zapobiegania bezdomności zwierząt.

Gmina zwraca się więc z prośbą 
o przestrzeganie zapisów prawa oraz 
o  z a p e w n i e n i e  o p i e k u n o m  k o t ó w 
możliwości sprawowania nad nimi opieki. 
Zaprasza też mieszkańców do zbiórki 
kociej karmy (suchej i mokrej). Wszystkie 
dary można przynosić do Wydziału 
Utrzymania Miasta (ul. Toruńska 8A) 
w godzinach otwarcia urzędu (poniedziałek 
– piątek 7.30 – 15.15, wtorek 7.30 – 16.30). 
Karma będzie przekazywana na bieżąco 
społecznym opiekunom kotów.

Zakończono prace remontowe kapliczki 
przydrożnej  z  figurą Matki  Boskiej 
N i e p o k a l a n e j  w e  w s i  C h r o ś n a . 
O przeprowadzenie prac remontowych 
wnioskowali między innymi mieszkańcy wsi 
podczas Zebrania Wiejskiego. Prace 
w y k o n a n o  z g o d n i e  z  z a l e c e n i a m i 
konserwatorskimi mając na względzie 
przywrócenie jej zabytkowego charakteru. 
Koszt prac 1872,98 zł. Kapliczka jest wpisana 
do wojewódzkiej i gminnej ewidencji 
zabytków.

Zbiórka karmy
dla kotów
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Międzynarodowy Dzień Wolontariusza 
(obchodzony 5 grudnia) jest idealnym 
m o m e n t e m ,  ż e b y  p o d z i ę k o w a ć 
wolontariuszom za ich bezinteresowne 
poświęcenie. Jednocześnie jest to bardzo 
dobra okazja, aby samemu zastanowić się 
nad angażowaniem się społecznie lub 
zachęcić do tego nasze dzieci. W Solcu 
Kujawskim istnieje kilka organizacji, 
w których strukturę można dobrowolnie się 
w ł ą c z y ć .  J e s t  t o  m . i n .  Wo d n e g o 
Ochotniczego Pogotowia Ratunkowego – 
miejsce, od którego swoją przygodę 
r o z p o c z ą ł  G r a c j a n  S z u w a ł a , 
rozpoznawalny  w reg ion ie  młody 
społecznik, który opowiedział o tym, jak on 

z a c z ą ł  s i ę  a n g a ż o w a ć  w  s p r a w y 
społeczeństwa jeszcze jako nastolatek.

Nudę przekuć w działanie
- Jak byłem młodszy, to nie mogłem 

sobie znaleźć zajęcia i moja mama 
stwierdziła, że fajnie by było, jakbym 
zaczął się gdzieś angażować albo udzielać 
w jakimś wolontariacie. 8 albo 9 lat temu 
t r a fi ł e m  d o  r e j o n o w e g o  W O P R - u 
w Bydgoszczy, do drużyny Solec Kujawski 
– opisuje początki swojego wolontariatu. 
Ciekawość i efekty podejmowanych przez 
niego kroków motywowały go do dalszych 
działań. Jak się więc okazuje, dziecięcą 
nudę można zwalczyć w produktywny 
sposób. Ostatecznie, dzięki swojemu 

c a ł o ś c i o w e m u  z a a n g a ż o w a n i u 
w pomaganie społeczeństwu, które zaczęło 
s ię  od  tak  n iepozornej  przygody, 
okrzyknięty został Wolontariuszem 
Powiatu Bydgoskiego 2021.

Wsparcie szkoły ma znaczenie
C i e k a w y m  p r z e d s i ę w z i ę c i e m , 

w którym wziął udział, były autorskie 
p r o j e k t y  E c o R u n  i  E c o B r a i n , 
współtworzone wraz z dziewięcioma 
innymi uczniami, realizowane w ramach 
praktycznej olimpiady Zwolnieni z Teorii. 
Na jego dalszą działalność szkoła również 
miała częściowy wpływ: – Jako że miałem 
f a j n y c h  n a u c z y c i e l i  o d  h i s t o r i i 
w gimnazjum i w technikum, którzy 
zainteresowali mnie tą dziedziną, teraz 
jestem w Młodzieżowej Radzie Muzeum 
Historii Polski. Ale, jak podkreśla, ważne 
są także wartości wyniesione z domu. To 
właśnie dlatego tak istotne jest, żebyśmy 
dawali swoim dzieciom dobry przykład 
i pokazywali, że działania, których się 
podejmujemy w wyższym celu, nie zawsze 
muszą być opłacalne finansowo.

Od WOPR-u do Młodzieżowego 
Sejmiku Województwa Kujawsko-
Pomorskiego

Zaangażowanie w wolontariat zbiegło 
się w czasie ze zmianą przepisów 
o młodzieżowych radach i naborem do 
I Kadencji Młodzieżowego Sejmiku 
Województwa Kujawsko-Pomorskiego. 
Aby się do niego dostać, młody społecznik 
musiał m.in. napisać wypracowanie – 
wybrał temat angażowania młodzieży 
w wolontariat. Mimo że obecnie jest 
zainteresowany głównie działalnością 
samorządową, m.in. w Młodzieżowym 
Sejmiku Województwa Kujawsko-
Pomorskiego, Parlamencie Młodych 
R z e c z y p o s p o l i t e j  P o l s k i e j  c z y 
Młodzieżowej Radzie Muzeum Historii 
P o l s k i ,  p o d k r e ś l a ,  ż e  g d y b y  n i e 
wolontariat, nie byłby teraz w tych 
organizacjach, w których jest.

Angażujmy się
A co daje młodym wolontariat? Jest to 

nie tylko świetna możliwość, by przysłużyć 
się społeczeństwu, ale także szansa na 
poznanie wielu inspirujących osób 
i nawiązaniu długotrwałych relacji. Poza 
tym, angażowanie się społecznie może 
ułatwić młodzieży znalezienie pomysłu na 
swoją przyszłą karierę, czy zdobycie 
nowych umiejętności. - Bardzo często 
mamy szkolenia z wystąpień publicznych, 
z przemawiania, z retoryki, z pisania 
projektów, wniosków. W pracy zawodowej 
na pewno te umiejętności nie będą 
przeszkadzać, tylko mogą pomóc - mówi 
G. Szuwała.

Jak więc widać na tym konkretnym 
przykładzie, bezinteresowna aktywność na 
wielu płaszczyznach przynosi nie tylko 
satysfakcję, ale i konkretne korzyści. 
Każdy, kto ma w sobie nutkę społecznika i 
spróbował pomagać innym z pewnością nie 
żałuje. Więcej, powinien być z tego dumny.

A. Krause

Młodzi
też się angażują
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Soleckie Centrum Kultury

Szanowni Państwo,

Życzymy, aby Święta Bożego Narodzenia stały się CENTRUM spotkań z bliskimi 
a Nowy 2024 Rok był pełen smakowitej, jak wigilijne potrawy, KULTURY. 

Niech ten szczególny czas wypełnią świąteczne zwyczaje 
- świadectwo naszej tradycji i pięknej, polskiej SZTUKI.

Serdecznie dziękujemy za zaufanie i obecność na wydarzeniach organizowanych 
przez Soleckie Centrum Kultury, za wspólny czas i dobre relacje w mijającym roku.

Wierzymy, że w roku kolejnym znów spotkamy się wielokrotnie, aby doświadczać 
niezapomnianych emocji i artystycznych wrażeń w DOMU jaki dla Państwa tworzymy.

- Dyrektor Soleckiego Centrum Kultury Tomasz Rudny 
wraz z gronem współpracowników.

Kulturalny
przekładaniec

ROAN - KONCERT
Jak zwykle fani zespołu ROAN się nie 

z a w i e d l i .  N a  k o n c e r c i e  g r u p y 
zorganizowanym 2 grudnia w SCK była 
dawka naprawdę solidnego rocka! Muzycy 
zagrali utwory z jednej ze swoich pierwszych 
płyt pt. „Ogień” - które choć powstały 
w latach 90. nadal zachwycają brzmieniem. 
Wystarczy wspomnieć „Płomienie” , 
„Przeznaczenie” czy „To co czujesz” – te 
kawałki na stałe wpisały się w solecki 
krajobraz muzyczny grupy ROAN. Ale było 
też sporo znanych rockowych hitów w ich 
wykonaniu. Przed koncertem ROAN-u 
wystąpili zaprzyjaźnieni z zespołem muzycy: 
grupa  Acoustic Call i Alicja Noskowiak-
Bajno. 

ŚWIĄTECZNA SESJA  ZDJĘCIOWA
Świąteczna Sesja Zdjęciowa, będąca 

jednocześnie konkursem, zorganizowana 
przez Soleckie Centrum Kultury wraz z Asią 
Cylka Fotografia odbyła się w Galerii Homo 
Faber SCK. Zdjęcia, które zostały wykonane 
w tym dniu, zostały udostępnione za 
pośrednictwem portalu Facebook na profilu 
SCK. Osoba, biorąca udział w sesji, która 
udostępni  zdjęcie  na  swoim profilu 
z odpowiednimi oznaczeniami i zbierze 
jednocześnie najwięcej polubień na profilu 

S C K  –  w y g r y w a 
konkurs. Nagrodą jest 
indywidualna sesja 
z d j ę c i o w a ! 
Z a c h ę c a m y 
uczestników sesji i ich 
p r z y j a c i ó ł  d o 
f a c e b o o u k o w e j 
a k t y w n o ś c i . 
Regulamin konkursu 
z n a j d z i e c i e  n a 
h t t p s : / / s c k -
solec.com/aktualnosc
i/swiateczna-sesja-
zdjeciowa/.

G I T A R O W E 
KOLĘDOWANIE

W  S C K  1 9 
grudnia br. o godz. 
18.00 rozpocznie się 
koncert pn. Gitarowe 
K o l ę d o w a n i e . 
Wystąpią: Dominika 
Cieślak i Bartosz 
P o d o l a k  – 
instruktorzy SCK oraz 
grupa ich uczniów. 
Występ tych młodych 
artystów z pewnością 
wprowadzi publiczność w świąteczny 
nastrój. Święta tuż, tuż – więc poczujmy je 
razem z artystami i SCK! Wstęp wolny

WYSTAWA  DANUTY  ADAMCZYK
Wernisaż wystawy fotografii Danuty 

Adamczyk pn. „Letniej pory … miłe 
wspomnienie …” również za nami. Wystawę 
zorganizowano za  sprawą „spisku” 
przyjaciół pani Danki z Klubu Turystów 
Rowerowych PTTK „Torpedo”, przy 
wsparciu Tomasza Palacza i Galerii Homo 
Faber. Wystawa ta została zorganizowana 
w absolutnej tajemnicy, a jej autorka 

otrzymała od swoich przyjaciół zaproszenie 
na jej otwarcie jako pierwsza! Zaskoczenie 
było ogromne, a emocje z tym związane 
trwają do dziś. Zachęcamy do oglądania 
wystawy – potrwa ona do stycznia 2024 r.

WOŚP
Trzydziesty drugi  Finał  Wielkiej 

Orkiestry Świątecznej Pomocy zbliża się 
wielkimi krokami. Cel to: „Płuca po 
pandemii. Gramy dla dzieci i dorosłych!”. Jak 
co roku zachęcamy do dzielenia się darami, 
które trafią na aukcje i loterie wspierające 
WOŚP. Przedmioty można przynosić do 
Soleckiego Centrum Kultury do 12 stycznia 
2024 r. Graj z nami!

KINO  KULTURA
15  GRUDNIA  2023
17.00 - MUKLIKI
Gatunek: familijny. Od 5 lat.
19.00 - CHŁOPI
Gatunek:dramat. Od 13 lat.
Zwiastuny i opisy filmów znajdziecie na 

FB Kino Kultura  i  www.sck-solec.com oraz 
na FB Soleckiego Centrum Kultury.
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Wydawca dwutygodnika: 

Urząd Miejski, ul. 23 Stycznia 7, 

86-050 Solec Kujawski.

Tel. 52 - 387 - 01 - 32

e-mail: rzecznik@soleckujawski.pl

Redaguje Zbigniew Stefański.

Druk:                     Józef Śmigaj,

Solec Kujawski.

Sport i rekreacja

W kompleksie Ośrodka Sportu i Rekreacji 9 
grudnia rozegrano XI Festyn Sportowo - 
Rekreacyjny Osiedli i Sołectw im. Antoniego 
Nawrockiego. Do rywalizacji w dziesięciu 
s p o r t o w o - z a b a w o w y c h  k o n k u r e n c j a c h 
przystąpiły reprezentacje soleckich osiedli: 
Leśnego, Staromiejskiego i Toruńskiego oraz 
sołectw: Kujawska, Otorowo - Makowiska 
i Chrośna.

Po bardzo emocjonujących zawodach 
zwyciężyła drużyna Sołectwa Otorowo - 
Makowiska, która w swoim dorobku zgromadziła 
49 punktów. Drugie miejsce zajęło Sołectwo 
Kujawska (39 punktów), zaś trzecie Osiedle 
Staromiejskie 38 (punktów). Dalsza kolejność to: 
Osiedle Toruńskie (33 punkty), Sołectwo Chrośna 
(30 punktów), Osiedle Leśne (27 punktów).

Po zakończeniu zmagań sportowych, najlepsi 
w poszczególnych konkurencjach nagrodzeni 
zostali medalami, zaś wszystkie drużyny 

otrzymały puchary za miejsca w klasyfikacji 
łącznej. Pięknymi maskotkami nagrodzono 
również reprezentacje za „wartości artystyczne” 
( d o p i n g  k i b i c ó w  c z y  p o m y s ł o w o ś ć 
transparentów).

Organizatorami Festynu byli: Gmina Solec 
Kujawski, Międzyszkolny Uczniowski Klub 
Sportowy „Start” w Solcu Kujawskim oraz 
Ośrodek Sportu i Rekreacji w Solcu Kujawskim. 
Wydarzenie było objęte patronatem Starostwa 
Powiatowego w Bydgoszczy. 

Oto zwycięzcy rywalizacji w poszczególnych 
konkurencjach:

LOTKĄ DO CELU:
SOŁECTWO OTOROWO - MAKOWISKA 

(Agnieszka Stelmach, Jan Chojnacki, Jacek 
Machowski)

PUZZLE NA CZAS:
SOŁECTWO OTOROWO - MAKOWISKA 

(Martyna Walukiewicz, Mateusz Walukiewicz, 
Paulina Walukiewicz)

TRZYMANIE CIĘŻARKA:
SOŁECTWO OTOROWO - MAKOWISKA 

(Małgorzata Mitura, Wiesław Machowski)
RZUTY DO KOSZA:
OSIEDLE STAROMIEJSKIE (Lena 

Nawrocka, Jacek Lichocki)
BOWLING:
SOŁECTWO OTOROWO - MAKOWISKA 

(Dariusz Chojnacki)
P O D B I J A N I E  P I Ł E C Z K I 

PINGPONGOWEJ:
OSIEDLE STAROMIEJSKIE (Bartosz 

Ciudziński, Jakub Cimachowski)
RZUT GAZETĄ:
S O Ł E C T W O  K U J AW S K A ( R e n a t a 

Rybińska,  Sebast ian Mędlewski ,  Jakub 
Fiałkowski)

STRZAŁY NA BRAMKĘ:
SOŁECTWO CHROŚNA (Wiktoria Sijka, 

Łukasz Bereza)
TURNIEJ PIŁKI SIATKOWEJ:
OSIEDLE STAROMIEJSKIE 
PRZECIĄGANIE LINY:
SOŁECTWO CHROŚNA

Festyn osiedli
i sołectw

Jest  praca
Dyrektor Ośrodka Sportu i Rekreacji 

ogłasza nabór na wolne stanowisko urzędnicze 
– Starsza księgowa. Termin składania ofert 
upływa 22 grudnia 2023 r. o godz. 14.00. Pełna 
treść ogłoszenia w Biuletynie Informacji 
Publicznej.

Pływanie  drużynowe
W przeprowadzonych 29 listopada na 

soleckiej pływalni Drużynowych Szkolnych 
Mistrzostwach Powiatu Bydgoskiego w pływaniu 
uczes tn iczy ła  rekordowa l iczba  szkół , 
a zawodniczki i zawodnicy rywalizowali 
w kategoriach Igrzysk Dzieci (roczniki 2011 
i młodsi) oraz Igrzysk Młodzieży Szkolnej 
(roczniki 2009-2010). Medale dla Solca 
Kujawskiego zdobywali indywidualnie: Juliusz 
Paliwoda (III miejsce), Nina Paliwoda (III), 
Michał Marek (I), Łukasz Guguła (II), Anna 
Batlińska (II), Marta Krymka (III), Oskar Trocha 
(II), Maria Talaśka (I), Laura Żerebiec (III), 
Szymon Gliwiński (I), Mateusz Tereszkiewicz 
(III), Kornelia Kościołek (II), Aleksandra Krymka 
(I), Maja Zawadka (III), Stanisław Lech (III). 

W rywalizacji sztafet Szkoła Podstawowa nr 4 
zajęła trzykrotnie drugie miejsca, raz trzecią 
lokatę. Organizatorem zawodów byli MUKS 
„Start” oraz OSiR, a medale i puchary ufundowało 
bydgoskie starostwo.

Mikołajkowy  turniej  piłkarski
7 grudnia hala widowiskowo – sportowa 

gości ła  dzieci  ze  wszystkich soleckich 
przedszkoli, które wzięły udział w Mikołajkowym 
turnieju piłki nożnej o Puchar Dyrektora 
Przedszkola „Dinuś”. W rywalizacji wzięło 
dziewięć drużyn podzielonych na grupy wiekowe 
5- i 6-latków. W młodszej kategorii wygrał Dinuś, 
drugi był Promyczek, trzeci Reksio, czwarta 
Ochronka. W kategorii starszej kolejność była 
następująca: Promyczek, Reksio, Zeróweczki 
z Jedyneczki, Ochronka, Dinuś.

UKS  Top – I  liga
W drugi weekend grudnia br. tenisiści stołowi 

pierwszoligowego UKS Top Solec Kujawski 
rozegrali dwa mecze kończące pierwszą rundę 
sezonu 2023/2024. W pierwszym meczu przegrali 
z zespołem Energa Manekin Toruń 1:9. Drugie 
spotkanie – z KTS Nowy Dwór Mazowiecki 
zakończyło się wygraną solecczan 6:4. Było to 
trzecie zwycięstwo w sezonie. Ostatecznie, na 
półmetku sezonu, UKS Top zajmuje w tabeli 
siódmą lokatę.

Szachy
M is t r zo s tw a  P o w ia tu  B y d g o s k i eg o 

w szachach drużynowych w ramach Igrzysk 
Dzieci oraz Igrzysk Młodzieży Szkolnej 

W skrócie

zakończyły się sukcesem szachistów zer Szkoły 
Podstawowej nr 4, którzy zdobyli prawo występu 
w finałach Mistrzostw Województwa. Do 
rywalizacj i  przystąpi ły  szkoły z  Solca 
Kujawskiego oraz Łochowa, a każda drużyna 
składała się z czterech osób (w tym co najmniej 
jedna dziewczynka).

Tenis  rodzinny
Uczn iowsk i  K lub  Spo r towy  „Top” 

zorganizował dwunastą edycję Rodzinnego 
turnieju tenisa stołowego pod nazwą „Razem przy 
tenisowym stole”. Jak co roku zmierzyły się 
w nim dwuosobowe reprezentacje rodzin 
reprezentowane przez dziecko (do lat 15) oraz 
osobę dorosłą. W turnieju udział wzięło 15 
drużyn. Pierwsze trzy miejsca zajęli tenisiści 
z Łochowa, Chełmna i Bydgoszczy. Tuż za 
podium uplasowali się solecczanie Oskar 
i Stanisław Olędzcy.

Tenis  drużynowy
Pod koniec listopada w Chełmnie odbyły się 

w o j e w ó d z k i e  fi n a ł y  I g r z y s k  D z i e c i 
w drużynowym tenisie stołowym. Rywalizowało 
w nich sześć najlepszych szkolnych drużyn 
z  województwa ku jawsko-pomorsk iego 
w rocznikach 2011 i młodszych. Po raz kolejny 
w ostatnich latach swoich przedstawicieli 
w decydującej rozgrywce miał Solec Kujawski. 
W finale chłopców wystąpiła reprezentacja 
Szkoły Podstawowej nr 4 w składzie: Oskar 
Olędzki, Kacper Dziedzic i Maciej Radtke, która 
zajęła trzecie miejsce. W dwóch poprzednich 
latach SP 4 zdobywała również medale - oba 
brązowe w kategorii Igrzysk Młodzieży Szkolnej.



Szef kuchni
poleca

W tym roku na świąteczny stół Piotr 
Świst, szef kuchni toruńskiego hotelu 
Mercure poleca GALANTYNĘ z DORSZA.

SKŁADNIKI:
ëdorsz patroszony około 1,5 kg,
ë2 bułki pszenne,
ë2 szklanki mleka,
ë1 cebula,
ë3 jajka,
ëpęczek włoszczyzny,
ëdwa liście laurowe,
ëkilka kulek ziela angielskiego,
ë5 dkg żelatyny,
ë1 łyżka maggi,
ë1 łyżka octu,
ë2 łyżki oleju,
ësól, pieprz do smaku,
ëmajonez dekoracyjny,
ëpęczek pietruszki.

SPOSÓB  PRZYRZĄDZANIA:
Dorsza patroszonego należy oczyścić 

nożem z resztek łuski i szlamu, odciąć płetwy 
grube i przyrośnięte do kręgosłupa błony. 
Rybę wypłukać kilka razy w zimnej wodzie, 
delikatnie skropić octem w celu usunięcia 
specyficznego zapachu. Odciąć mięso ryby 
od strony grzbietowej wraz ze skórą 
pozostawiając ości przy kręgosłupie. W ten 
sposób mamy wycięty płat mięsa czyli filet. 
Możemy też ułatwić sobie zadanie i kupić po 
prostu gotowe filety z dorsza. Połowę filetów 
mielimy wraz z namoczoną wcześniej 
w mleku bułką. Do tego dodajemy lekko 
przesmażoną cebulkę, doprawiamy solą 
i pieprzem. Z dwóch jajek smażymy omlet. 
Drugą połowę ryby oraz usmażony omlet 
kroimy w paski i dodajemy do wyrobionej 
masy. Do masy dodajemy jajko i mieszamy. 
Masę wykładamy na ścierkę płócienną 
przesmarowaną lekko olejem i zwijamy 
w rulon. Wałek przewiązujemy sznurkiem 
tak jak szynkę. W brytfance gotujemy wodę z 
warzywami, solą, liściem laurowym i zielem 
angielskim. Do gotującej się wody delikatnie 
wkładamy przygotowaną galantynę. 
Gotujemy około 30 minut na małym ogniu. 
Pozostawiamy w wywarze do ostygnięcia. 
Następnego dnia wyjmujemy z wywaru, 
odwijamy ze ścierki i kroimy na porcje 
układając na półmisku.

W garnku gotujemy 1 l wody, solimy, 
dodajemy maggi, łyżkę octu i rozpuszczamy 
w niej żelatynę. Zostawiamy do ostygnięcia.

Galantynę ułożoną na półmisku 
dekorujemy majonezem i zieloną pietruszką, 
zalewamy krzepnącym auszpikiem. 
Półmisek wkładamy do lodówki do 
całkowitego zastygnięcia.

Smacznego!

Późnym popołudniem 4 grudnia rozbłysły 
świąteczne iluminacje zainstalowane na ulicach 
naszego miasta. Najpierw rozbłysła choinka przy 
dworcu, gdzie pojawili się przedstawiciele samorządu 
i soleckich instytucji. Przybyli też mieszkańcy – ci starsi 
i ci młodsi, którzy czekali na przyjazd świętego 
Mikołaja. Oczekiwanie umilił słodki, cukierkowy 
poczęstunek. Po finałowym odliczaniu zabłysły lampki 
na choince przy dworcu. Następnie mikołajkowy 
korowód wyruszył do Soleckiego Centrum Kultury na 
spektakl teatralny „Pomyłka świętego Mikołaja”, po 
drodze zatrzymując się przy fontannie, gdzie włączyły 
się kolejne ozdoby. Choć na dworze było trochę zimno, 
atmosfera była gorąca.

Jak co roku
Solec rozbłysnął

Potwierdził to również dr Radosław Perkowski 
z Katedry Geriatrii Collegium Medicum 
w Bydgoszczy UMK w Toruniu. Szczególnie 
podkreślił znaczenie ruchu dla seniorów. 
Argumentował to tym, że udział osób starszych 
w wysiłku fizycznym może odwrócić oznaki 
starzenia się mózgu, a taniec ma na to 
największy wpływ. Ponadto taniec znakomicie 
poprawia nastrój, co w każdym wieku jest nie do 
pogardzenia. Dlatego też w dalszej części 
programu, już w kuli SCK, można było poznać 
podstawowe kroki taneczne salsy. Latino Party 
w świątecznej scenerii, 
jak zawsze rewelacyjnie 
poprowadziła Dorota 
Gołębiowska ze Studia 
Tańca i Ruchu GEST 
w  B y d g o s z c z y  w r a z 
p r o f e s j o n a l n y m i 
tancerzami Wiktorią 
Żydlewską i Dawidem 
G r o c h o w s k i m . 
W pokazie rumby i jive'a, 
p a r a  t a n e c z n a 
o  n a j w y ż s z e j  k l a s i e 
t aneczne j ,  pokaza ł a 
przepięknie co to jest 
taniec, świetna zabawa, a 
przede wszystkim, jaki 
wpływ ma taniec na zdrowie ludzi. Natomiast 
wszyscy uczestnicy zabawy udowodnili, że 
w tańcu nie mają znaczenia wiek i ograniczenia 
ruchowe, nie ma barier w niepełnosprawności. 
W andrzejki nie mogło zabraknąć wróżb 
i zabaw, było andrzejkowe koło fortuny oraz 

konkursy z nagrodami, a barista Maciej 
zaserwował pyszną kawę, która zaspokoiła 
gusta dużego grona smakoszy.

Wydarzenie Andrzejkowy Mix, obok 
popularyzacji aktywnego sposobu spędzania 
czasu bez względu na wiek i płeć, było 
potwierdzeniem pozytywnego wpływu tańca na 
zdrowie ludzi. Taniec to również aktywność 
fizyczna gwarantująca świetne samopoczucie 
wynikające z relacji do siebie i otoczenia. 
Wydarzenie było przykładem czerpania 
z mądrości i energii każdego pokolenia, by 
tworzyć środowisko przyjazne dla wszystkich. 
Przyjemne i estetyczne w odbiorze były 
zarówno układ taneczny w rytm walca 
zap rezen towany  p rzez  dz i ec i ,  t ańce 
latynoamerykańskie wykonane na światowym 
poziomie przez młodzież oraz salsa tańczona 
przez osoby starsze. Wszyscy potwierdzili, że 
miło jest spędzać czas wśród pozytywnych 
ludzi z ogromem dobrej energii.

O r g a n i z a t o r a m i  w y d a r z e n i a  p n . 
„Andrzejkowy Mix” było Stowarzyszenie 
Miłośników Tańca w Solcu Kujawskim oraz 
Soleckie Centrum Kultury, a imprezę wsparła 
Iwona Lichocka radna Powiatu Bydgoskiego 
i Wiesław Kowalski radny Rady Miejskiej 
w Solcu Kujawskim.

Dokończenie ze str. 3

Andrzejkowy
miks pokoleń



Akcja zima
Jak ważną rolę podczas tej pory roku, 

kiedy drogi i gminne chodniki są zaśnieżone, 
bądź pokryte lodem, spełnia Zakład 
Gospodarki Komunalnej nie musimy nikogo 
przekonywać. Chcąc wypełnić zapisy 
zawartych umów na zimowe utrzymanie dróg, 
musi dysponować odpowiednim zapleczem 
sprzętowym. Nie  mniej  i s to tny jes t 
p r o f e s j o n a l i z m  p r a c o w n i k ó w 
odpowiedzialnych za realizację tej części 
zadań ZGK: - Akcja Zima nie należy do zadań 
łatwych, dlatego też biorą w niej udział przede 
wszystkim pracownicy posiadający już 
kilkuletnie doświadczenie w realizacji tego 

typu zadań. Nowe osoby, które dołączają do 
zespo łu  za jmującego  s ię  z imowym 
utrzymaniem wdrażane są przez bardziej 
doświadczonych kolegów. Wszyscy są 
świadomi, że od jakości naszej pracy zależy 
to, jak bezpiecznie będzie na drogach 
i chodnikach Solca Kujawskiego – podkreśla 
Wojciech Elszyn ,  kierownik Działu 
gospodarki Komunalnej ZGK. Jak informuje, 
na potrzeby zimowego utrzymania dróg 
w ZGK są wykorzystywane m.in. trzy 
pojazdy ciężarowe i ciągnik wyposażone 
w pługi i posypywarki oraz trzy pojazdy 
wielozadaniowe z pługami i posypywarkami 
do ut rzymania  chodników.  Ponadto 
w pogotowiu są pług wirnikowy, odrzucający 
śnieg poza krawędź drogi, czy ładowarki 
i pojazdy do usuwania i wywozu śniegu. 

Kilka słów o odpadach
Z informacji przekazanych przez ZGK 

wynika, że w stosunku do ubiegłego roku 
wzrosła ilość odpadów zmieszanych. 
Wprawdzie nie ma jeszcze ostatecznych 

Co słychać
w ZGK

podsumowań, bo rok się nie skończył, jednak 
tendencja jest zauważalna. Rośnie też 
w sposób bardzo widoczny (o 65 proc. 
w stosunku do 2022 r.) ilość odpadów 
pobudowlanych. ZGK uczula, że jeśli odpady 
powstają w wyniku świadczenia usługi przez 
firmę zewnętrzną na rzecz z mieszkańców, do 
niej należy odbiór i zagospodarowanie takich 
o d p a d ó w,  p o n i e w a ż  s ą  t o  o d p a d y 
poprodukcyjne firmy usługowej. Każda tona 
odpadów trafiających do gminnego systemu 
gospodarowania odpadami wpływa na 
w y s o k o ś ć  s t a w k i  p ł a c o n e j  p r z e z 
mieszkańców.

Kanalizacja ul. Jagodowej
Do końca przyszłego roku ma zakończyć 

s i ę  i n w e s t y c j a  s fi n a n s o w a n a 
z Preferencyjnego Programu Pożyczkowego 
Wojewódzk iego  Funduszu  Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Toruniu 
Eko-Klimat woda, powietrze, ziemia. Prace 
wykonywane są w sieci wodociągowej 
i kanalizacji sanitarnej. Część robót już się 
zakończyła (ul. Wiejska, ul. Gierlińskiego, ul. 
Bitwy Warszawskiej, ul. Jemiołowa, ul. 
Cyprysowa, ul. Sikorskiego, ul. Powstańców, 
ul. Średnia). Do wykonania pozostała 
kanalizacja sanitarna ul. Jagodowej oraz 
włączenie nowowybudowanej sieci do 
istniejącej infrastruktury. Prace mają ruszyć 
j a k  t y l k o  p o z w o l ą  n a  t o  w a r u n k i 
atmosferyczne.

Ulotka
Z harmonogramami wywozu odpadów 

komunalnych, dostarczanymi corocznie 
mieszkańcom pod koniec roku, trafią ulotki 
przygotowane przez ZGK. Będzie można 
d o w i e d z i e ć  s i ę  z  n i c h  o  z a s a d a c h 
przekazywania odpadów do działającego przy 
ul. Targowej Punktu Selektywnej Zbiórki 
Odpadów Komunalnych, a także za co, 
w ramach usług dodatkowych świadczonych 
przez ZGK, trzeba uiścić opłatę.

W przeddzień Święta Kolejarza (25 
listopada) z inicjatywy biblioteki szkolnej 
SP nr 1 do oddziałów przedszkolnych 
zawitali dwaj dyżurni ruchu z PKP PLK 
Zakład Bydgoszcz Paweł Kończewski oraz 
Mirosław Woźniak.

Panowie w bardzo przystępny sposób 
przybliżyli dzieciom jak wyglądały 
pierwsze lokomotywy, a jak wyglądają 
obecnie, jakich biletów, telefonów, lamp 
używano kiedyś. Pan Paweł, którego 
rodzina od pokoleń związana jest z koleją, 
przywiózł dużo kolejowych pamiątek, 
nieznanych współczesnym dzieciom.

Ważnym elementem spotkania było 
uświadomienie dzieciom bezpiecznego 
poruszania się na przejazdach kolejowych.

Po  owocnej  p re lekc j i  panowie 
kolejarze wykonali z dziećmi wspólne 
zd jęc ia  i  obdarowal i  ko le jowymi 

Dzień kolejarza
w „Jedynce”

gadżetami. Polecili dzieciom książeczki 
z serii „Kicia Kocia” o przygodach kotki 
w pociągu.

Tego dnia kolejarze spotkali się 
również z klasą IIc. Dzieci miały wiele 
pytań, ciekawiły ich bardzo przyniesione 
sprzęty. To były bardzo udane spotkania.

W podziękowaniu panowie kolejarze 
otrzymali od dzieci piękne laurki.

S p o t k a n i a  w  o d d z i a ł a c h 
przedszkolnych odbyły się w ramach 
zadań NPRC 2.0 na lata 2021-2025.

Dwie grupy uczniów ze Szkoły 
P o d s t a w o w e j  n r  1  i m .  Ta d e u s z a 
Kościuszki odwiedziły urząd miejski, 
gdzie mogły poznać pracę Urzędu Stanu 
Cywilnego, zapoznać się z tym co jest 
w kręgu zainteresowań Referatu Edukacji, 
spotkały się też z burmistrz Teresą 
Substyk. Uczniowie byli również w 
K o m i s a r i a c i e  P o l i c j i ,  w  n a s z e j 
Ochotniczej Straży Pożarnej, w Oddziale 
Banku PKO, w Pizzerii u Dawida, 
w Soleckim Centrum Kultury. Wszędzie 
podążali śladami Pani Matematyki 
wcielając się w rolę detektywów. Brali 
udział  w ciekawych pogadankach 
i warsztatach. Sprawdzali co da się 
policzyć i czy wszystko da się wyjaśnić 
matematycznie. Rozwiązali zagadkę: co 
zrobiła Pani Matematyka, a każde 
warsz ta ty  p rzeprowadzone  p rzez 
mieszkańców naszego miasta, były 
niesamowitą intelektualną przygodą, 
ujawniającą, iż matematyka też łączy 
pokolenia i towarzyszy nam codziennie. 

Detektywi podsumowując odnalezione 
ślady i tropy doszli do wniosków, że 
matematyka to nie koszmar tylko nasz 
przyjaciel i jest wszędzie. Koordynatorem 
projektu, dofinansowanemu z Fundacji 
mBank, jest nauczyciel matematyki i fizyki 
Małgorzata Walczak.

Detektywi
do potęgi „m”



S o l e c k i  K l u b  Tu r y s t ó w  P i e s z y c h 
„Horyzont” zorganizował 26 listopada br. rajd 
do źródlisk zlokalizowanych na terenie Puszczy 
Bydgoskiej. Wędrówka rozpoczęła się spod 
soleckiego dworca PKP. Stamtąd blisko 
dwudziestoosobowa grupa udała się w kierunku 
Rud. Przy wiacie dla turystów, zlokalizowanej 
na terenie Leśnictwa Miejskiego nastąpiło 
spotkanie z resztą uczestników wędrówki. W ten 
sposób grupa wzrosła do ponad trzydziestu 
piechurów. W pierwszej kolejności turyści udali 
się do źródlisk położonych w okolicach 
Wypalenisk. Niestety ten cenny i malowniczy 
obszar puszczańskiego krajobrazu jest 
zagrożony zniszczeniem, w związku z budową 
drogi ekspresowej S 10. Dalszą część rajdu 
piechurzy kontynuowali korzystając ze „Szlaku 
M i e j s k i e g o ”  o r a z  ż ó ł t e g o  s z l a k u 
„Puszczańskiego” im. Janusza Umińskiego. 
W pobliżu Rud grupa udała się w stronę ścieżki 

edukacyjno-przyrodniczej „Ku źródliskom”. 
Ścieżka ta, została oddana do użytku w 2012 
roku w ramach projektu zrealizowanego przy 
współpracy Stowarzyszenia Rozwoju Solca 

Rajd
do źródlisk

W imieniu chórzystów oraz własnym, 
serdecznie dziękuję 

Panu Radnemu

Adamowi Michalakowi
za ofiarowanie nam

pięknych teczek do nut.

Dyrygent Chóru Św. Cecylia
Maciej Kuligowski

Stowarzyszenie „AS” Aktywy Senior Solec 
Kujawski serdecznie zaprasza na zajęcia 
rękodzieła, które odbywają się w każdą środę 
o godzinie 11.00 w Spółdzielni Mieszkaniowej 
Transportowiec (Żwirki i Wigury 1). Zajęcia 
realizowane są w ramach projektu Solecka 
Senioriada. Każda osoba, która chciałaby 
wykonać coś pięknego, podzielić się swoją 
pasją do rękodzieła i spędzić czas w przyjemnej 
atmosferze jest mile widziana.

W ramach projektu seniorzy wzięli także 
u d z i a ł  w  k o l e j n y c h  w a r s z t a t a c h 
fotograficznych. Tym razem poznali pracę 
fotografa od zaplecza. To dzięki wizycie 
w profesjonalnym studiu fotograficznym. 

Projekt Solecka Senioriada jest realizowany 
w ramach Programu „UTW – Seniorzy w akcji” 

Polsko-Amerykańskiej Fundacji Wolności 
i Towarzystwa Inicjatyw Twórczych „ę”.

Wielkimi krokami zbliża się okres 
świąteczny. Władze Stowarzyszenia „AS” 
A k t y w n y  S e n i o r  w r a z  z  c z ł o n k a m i 
stowarzyszenia składają serdeczne życzenia 
wszystkim mieszkańcom Solca Kujawskiego 
i ich rodzinom. Niech świąteczny czas będzie 
dla każdego szczęśliwą chwilą spędzoną 
w gronie najbliższych, a Nowy 2024 Rok niech 
przyniesie zdrowie i pogodę ducha na każdy 
dzień.

Seniorzy
są aktywni

. . . c z y l i  B i b l i o t e c z n y  K i e r m a s z 
Świąteczny zaczyna wchodzić już do 
soleckiej tradycji przedświątecznej. To już 
drugi raz mieszkańcy mieli okazję przyjść do 
soleckiej biblioteki na klimatyczne spotkanie, 
w którego trakcie wszyscy mogli poczuć 
magię i ciepło świątecznych spotkań. 
Oczywiście jak na kiermasz przystało nie 
zabrakło artystek i artystów, którzy zechcieli 
podzielić się swoją twórczością. Można było 
nie tylko podziwiać piękne wyroby 
rękodzielnicze, ale również nabyć te cudeńka 
by przyozdobiły wnętrza w ten piękny, 
świąteczny czas. W tym roku do Przystanku 
Gwiazdka przyłączyli się poeci i poetki 
z Soleckiej Grupy Poetyckiej „Hotel Słów” - 
Anna Chwałek ,  Grażyna Rochna-
Woźniak, Justyna Kubiak, Magdalena 

Borkowska, Nadia Pora, Bogusława 
Matusiak, Małgorzata Siemianowska – 
Kobieta Treściująca, Tomasz DeMbu 
Dembowski. Przygotowali i poprowadzili 
oni fantastyczne warsztaty robienia kartek 
świątecznych, a także umilali czas pięknym 
słowem. Dodatkowo Bogusława Matusiak 
poprowadziła warsztaty z makramy. Nie 
zabrakło atrakcji dla dzieci. Było można 
własnoręcznie przyozdobić pierniki oraz 
zrobić ozdoby choinkowe. Wszystko 
oczywiście pod czujnym okiem Świętego 
Mikołaja. Organizatorzy dziękują wszystkim, 
którzy zechcieli współtworzyć to spotkanie - 
artystom, poetom i solecczanom.

mmm
1 grudnia w Filii dla Dzieci Biblioteki 

Publicznej w Solcu Kujawskim odbył się 
konkurs czytelniczy. Uczniowie klas III, IV 
i V musieli wykazać się znajomością treści 
książki Marcina Pałasza  pt. „Sposób na 
Elfa”. Czternastu uczestników zmagało się 
w pięciu konkurencjach. Na podium stanęli 
I miejsce – Wojciech Fałek, II miejsce – 
Dominika Andrzejewska, III miejsce – 
Oskar Woźniak.

„Przystanek
Gwiazdka” ...

BIBLIOTEKA PUBLICZNA

Kujawskiego oraz Nadleśnictwa Solec 
Kujawski. W 2022 roku ścieżka doczekała się 
nowego oznakowania, zachowana została 
jednak jej długość, która liczy 3,5 kilometra. 
Puszczańskie źródliska urzekają o każdej porze 
roku. Niektórzy uczestnicy rajdu zobaczyli te 
miejsca po raz pierwszy, natomiast wszyscy 
wyrazili nadzieję, że jeszcze będzie można 
zobaczyć je w przyszłości.

Łukasz Wojtecki

Noś odblaski,
będziesz
widoczny
i bezpieczny
na drodze
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